
REFERAT 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Torsdag d. 20. april 2023 kl.12.30-15.45 

Nørre Vedby Skole & Børnehus, Vigvej 4, 4840 Nørre 

Alslev/ 

Helles Madunivers Vigvej 8, 4840 Nørre Alslev 
 

 

 

 

 

 

Kl.12.30-13.30: Besøg og oplæg om Autismeafdelingen på Nørre Vedby Skole og Børnehus v. 

Skoleleder Steen Blom og Leder af Autismecenteret Maja Kuhn-Hansen. 

Vi mødes på Nørre Vedby Skole & Børnehus, Vigvej 4, 4840 Nørre Alslev, hvor Steen og Maja tager imod 

os. 

Rundvisning og oplæg: 

Skolen er delt op i en almen del og en del med autismeklasser. Der er 150 elever i almendelen og 52 

elever med særlige behov. Skoledistriktet er området fra Nørre Alslev og ned til Guldborg. I 

forældrebestyrelsen sidder der en forældrerepræsentant for autismeklasserne. Skolen har fokus på 

uddannelsesreformen og at leve op til kravene, men der er også fokus på fag, hvor børnene lærer at 

mestre tilværelsen og trives.  

Der er også seksualvejledning og skolen lærer dem, hvordan man begår sig med kærester og 

prævention, og der er fokus på ikke at stigmatisere autisterne. Samarbejdet mellem almenklasserne og 

autismeklasserne er godt. 

Der er typisk 2 lærere og 1-2 pædagoger i hver klasse, men ikke samtidigt. Typisk er pædagogerne hele 

tiden i klassen.  

Det særlige ved skolens autismeklasser er at forældrene er meget optaget af skolegangen. Eleverne i de 

almene klasser får en god forståelse og rummelighed overfor personer med autisme og tager meget 

hensyn. 

Det betyder meget for forældrene at deres børn går på en skole, hvor der også går almindelige børn. Det 

er en form for inklusion, men samtidigt med særlige hensyn. 

 

Kl.13.45-15.45: Resten af mødet i Handicaprådet foregår i et mødelokale hos Helles 

Madunivers Vigvej 8, 4840 Nørre Alslev. 

 



1. Godkendelse af dagsorden. 

• Punkter til evt.?  

Godkendt. 

 

2. Besøg af Lindy Kjøller fra Visit Lolland-Falster (VLF) (45 minutter). 

Lindy Kjøller, Destinationschef hos Visit Lolland-Falster vil holde et oplæg omkring Visit Lolland-Falsters 

arbejde med barrierefri turisme – ud fra følgende overskrifter: 

• Relevans 

• Potentialer 

• Arbejdet med aktører 

Oplæg: 

Vi arbejder ikke med handicapturisme, men vi vil gerne i gang med det. Jeg håber, at jeg kan få noget 

med hjem herfra, så vi kan komme i gang med arbejdet, også gerne i samarbejde med Lolland 

Kommune. Vi ønsker at blive bedre til at tiltrække turister med handicap. 

VLF er et selskab etableret i 2019 og er skabt af de to kommuner Lolland og Guldborgsund. Formålet er 

at tiltrække turister til området og at virksomhederne kan få øget omsætningen. Gæsterne skal have 

information om, hvad der kan opleves i området.  

Det går rigtigt godt. Turisme skaber ca.4000 jobs. 20% af alle jobs på LF er helt eller delvist knyttet til 

turisme. Turisme giver en omsætning på ca.3 milliarder kr. og 1 million kr. i turismeomsætning skaber 

ca. 1½ job. I 2022 satte turismen rekord med 2,1 million overnatninger. I 2019 var der 1,8 millioner 

overnatninger. Det er typisk tyskere og hollændere. Vi er den 9. største destination i Danmark. Vi er 

større end Bornholm. Turisterne er tilfredse og glade for at komme her, men savner mere at opleve: 

kultur, aktiviteter, mad, shopping m.m. 

Vi har 4 helårs turistkontorer og 5 infocafeer. Vi skal blive bedre til at informere generelt, men særligt ift. 

tilgængelighed for handicappede.  

Vi har desværre ikke brugt særlig meget krudt på handicapområdet endnu, men vi vil rigtigt gerne 

samarbejde og have hjælp fra jer. Den vigtigst markedsføring er mund til mund-metoden hvor tidl. 

gæster anbefaler vores område. 

Den nuværende partnerskabsaftale løber fra 2023-2026, hvor der bl.a. står at alle turister skal kunne 

komme til området.  

Hvis vi i større omfang skal arbejde med Handicapturisme, så skal det ind i vores handleplan 2024. 

Handleplanerne er baseret på kommunernes ønske om indsatser og skal godkendes af de to respektive 

økonomiudvalg samt bestyrelsen i VLF. 

Handicappede er gode turister bl.a. fordi de gerne vil komme uden for sæson og de er lette at 

kommunikere til, fordi de er godt organiseret. 

I ved en masse om målgrupperne og den viden vil vi gerne have. Vi skal øge kendskabet til Lolland 

Falster, og vi skal øge kapaciteten, kvaliteten og servicen.  

Hvordan sikrer vi at flere kørestolsbrugere kan overnatte på Lolland Falster?  

Hvilke certificeringsparametre skal vi have? 

Dialog: 

HR: Tyskland er længere fremme med barrierefri turisme. De udvider sæsonen og deres tal for turisme 

eksploderer. De private aktører skal vide, at der er penge i handicapturisme.  



VLF: I må meget gerne hjælpe os med de her eksempler og gerne med tal. 

HR: Der skal være noget at lave når man kommer her. Fx har biografen kun to handicappladser og det er 

de dårligste i hele salen. Der kan med fordel informeres om solsikkesnore. Solsikkesnore er snore, der 

symboliserer at man har et usynligt handicap. Med solsikkesnore må man komme frem i køen i 

forlystelsesparker fordi man ikke kan vente.  

HR: Ulykkespatientforeningen har lavet nogle videoer, som beskriver barrierer for handicappede. Man 

kunne også lave videoer til Ipads, som beskriver hotelværelserne og andre gode ting. 

VLF: Ja, vi kunne jo fx godt lægge de videoer ind på vores hjemmeside. 

HR: Kan I formidle koncerter, fx med en eventkalender? 

Administrationen: Vi samarbejder med KultuNaut, der lægger arrangementer ind på 

VoresGuldborgsund.dk. Det er en god eventkalender, som man kunne linke til. 

HR: Kunne I udbygge samarbejdet med Lalandia? At man fx har personlifte, så man kan komme i vandet. 

Vi kunne slå os sammen som organisationer og påpege de forskellige ting, der med fordel kunne blive 

installeret, fx personlifte. 

HR: Har det større synergi, hvis de to handicapråd gik sammen om at lægge pres på udviklingen overfor 

overnatningsstederne? VLF: Ja.  

HR: Elektronisk og digital tilgængelighed er vigtigt for turister. Vi savner challenge-delen i Natur-Appen.  

Næste skridt:  

Lindy mødes med HR’s formand Kenneth og formanden for LK’s Handicapråd, og finder ud af, hvordan vi 

kommer videre med samarbejdet. 

 

3. Bordet rundt 

Fra FU-mødet:  

• Elevatoren på biblioteket i Rosenvænget er ikke bygget. Hvad er status?  

• Hvad er status i GBS ift. Lydfyr med vibration?  

• Der er adgangsproblemer på Nykøbing Havn, hvor man ikke kan bruge liften, der ikke er 

beregnet til personer.  

Administrationen undersøger og giver en tilbagemelding. 

Den 1. juni overflyttes aflastning af børn fra Center for Børn & Læring til Støtte & Vejledning 

Guldborgsund i Center for Trivsel & Social Indsats. Der har været samarbejdet flot på tværs og det er nu 

lykkedes at få aflastning af børn med handicap. 

4. Opfølgning på besøg af Island Trails til mødet i februar. 

• Kenneth har et par punkter han gerne vil vende. 

Godt initiativ og ros for at skubbe til udviklingen. Vi vil ikke indgå i formelle samarbejdsaftaler, men tage 

det fra gang til gang. Det var positivt at Island Trails ville høre, hvad vi havde af tanker ift. 

handicapturisme. Når vi mødes i naturen, mødes vi ligeværdigt. 

 

5. Tilgængelighedsprojekter – proces for anlægspulje på 1.0 million 2022 v. Frederik Cordes 

Byrådet har afsat 1 million kr. i 2021 samt 1 million kr. i 2022 til øget tilgængelighed. 

Det forventes, at de afsatte ikke disponerede midler fra 2022 kan overføres til 2023. 



Administrationen anbefaler, at Handicaprådet drøfter proces for indstilling af projekter til Teknik, Klima 

og Miljøudvalget. 

Administrationen har modtaget ansøgning om etablering af handicapsheltere ved Ovstrup Spejdercenter. 

Der er ansøgt om ca. 100.000 kr. 

Har I forslag til nye faciliteter, anlæg, driftsopgraderinger og opgraderinger af eksisterende anlæg 

generelt? 

Drøftelse: 

Næste gang vil vi gerne høre om, hvordan det går med de igangværende projekter bl.a. 

Folkedanserhuset og Fuglsang. 

Det foreslås, at man tænker Fyrtårn ind når man opgraderer og renoverer bygninger og anlæg. 

Administrationen løfter en del af driften, men derudover er der brug for frivillige kræfter ift. at 

vedligeholde stier og anlæg. 

Forslag fra Handicaprådet:  

• Personlift i Nykøbing Havn. 

Øvrige forslag sendes til sekretæren for Handicaprådet med deadline 1. juni 2023. 

 

6. Opdatering af forretningsordenen 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forretningsordenen er fra 2009 og trænger til en opdatering. Der mangler bl.a. en beskrivelse af, hvem 

der deltager i hvilke type af høringer. Se bilag 1 og 2, samt bilag 3. (Sidstnævnte til inspiration). 

 

Har I noget, som I gerne vil have tilføjet/ justeret?  

 

Drøftelse: 

 

Vi tager udgangspunkt i 1. udgaven og vi skriver et udkast til en 3. udgave til næste gang. Vi tager det 

på som et punkt til næste gang. 

 

Ændringer/tilføjelser: 

 

• 5 møder om året som udgangspunkt. 

• Ord: DSI skal laves om til DH, der er det rigtige ord nu.  

• Vi skal have beskrevet økonomien – Socialudvalget giver os 84.000kr/årligt. (NB: Ønske om 

status på budgettet til møderne). 

• Høringer: Det er kun medlemmer fra DH, der er med til høringerne, samt en repræsentant fra 

administrationen til at forklare og skrive høringen. 

• Beskriv regler om dato for uddeling af handicapprisen. 

• Tilføj en årlig temadag i oktober. 

• Tavshedspligt: Vi må ikke referere personlige forhold, fx når medlemmerne fortæller om 

personlige anliggender ift. fx børn med handicap eller eget handicap eller andet personligt. 

 

 

 

7. Punkter til næste gang/ fremtidige punkter 

 

• Dansk Handicap Forbund har sendt os materiale: Toiletter til alle for alle og EL-ladere. Se mail fra 

17. april 2023. 



 

 

 

 

SUPPLERENDE DAGSORDEN 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

TORSDAG D.20. APRIL KL. 12.30 – 16.00 

 

1. Høringssvar: Udbud af genbrugshjælpemidler 

 

Sagsfremstilling: 

Fælles Udbud Sjælland (FUS) er i tæt samarbejde med kommunerne i gang med at udarbejde 

udbudsmateriale på genbrugshjælpemidler. 

jf. Serviceloven §112 kap.5 skal materialet i høring i Handicaprådet, hvor I fungerer som repræsentanter 

for brugerne. I skal specifikt høres ift. kravspecifikationerne. Frist for høringssvar er d. 27. april (Se 

bilag). 

Svar: 

Handicaprådet har gennemset materialet og har ingen bemærkninger.  

 

 


